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INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

BALAI RAKYAT

Program #RuangBelia: Dialog Bersama YB Tan Sri Dato' Haji Muhyiddin bin Haji Mohd
Yassin

Tarikh 21 Jun 2022; 2.00 PM ς5.00 PM (Selasa)

Tempat Sime Darby Convention Centre (SDCC)
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1. Fakta Pantas

2. InformasiProgram

3. Agenda Program

4. LaporanProgram

5. Penjenamaan

6. TopikDialog

7. Biodata Ahli Panel

8. Biodata Moderator

9. TranskripUcaptamaPengerusi Majlis PemulihanNegara

10. TranskripSesiDialog

11. SenaraiKehadiran

12. Gambar SemasaProgram

13. MASA DalamMedia

14. HebahanMedia Sosial dan Publisiti

ISI KANDUNGAN
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1. FAKTA PANTAS

ÅKesinambungan
Pelan Pemulihan
Negara
ÅBelia & Industri

Pertanian
ÅPeluang Pekerjaan

(Reskilling &
Upskilling)
ÅBeliaDalamPolitik
ÅKekurangan Pekerja

danKehilanganBakat
(BrainDrain)
ÅKebajikanMahasiswa
ÅKeciciran Pelajaran

dan Pencegahan
Jenayahdalambelia
ÅPembangunan

Penyelidikan
ÅKeterangkuman

Wilayah

LOKASI PESERTA VVIP TOPIK DIALOG JUMLAH SOALAN

Sime Darby 
Convention Centre, 
Bukit Kiara, Kuala 

Lumpur

25, 150 orang
(150 secarafizikal) 

Yang BerhormatSenator 
Datuk Dr. RadziJidin

Menteri Kanan 
Pendidikan

Yang Berhormat5ŀǘƻΩ 
Seri Ahmad Faizal bin 
5ŀǘƻΩ Azumu

Menteri Belia & Sukan

Yang BerhormatSenator 
Tuan Wan Ahmad 

Fayhsalbin Wan Ahmad 
Kamal

TimbalanMenteri 
PerpaduanNegara

YB Senator Jaziri Alkaf
Abdillah Suffian

Ahli Dewan Negara

Dihantar: 46

Terpilih: 9
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PERKARA PERINCIAN

TajukProgram #RuangBelia: DialogBersamaYBTanSriDato'HajiMuhyiddinbin HajiMohdYassin

Anjuran Institut MasaDepanMalaysia

Pengenalan Seluruhduniakini menumpukankemajuandanpenglibatanbeliadalamaspekpembangunansosialdanekonomi.
Statistikmenunjukkanbeliamembentuk16%daripadapopulasiduniadandiunjurkanakanmeningkatkepada23%
(1.3 bilionbelia) menjelang2030.

Menurut JabatanStatistikMalaysia(DOSM)bilanganbelia Malaysiamembentuk31% daripadapopulasinegara
pada2021danakanterusmeningkatuntukmenjadikelompokmajoriti menjelang2030.

Golonganbelia dilihat sebagaimodal insan penting bagi memacu pembangunannegara. Sebagaikumpulan
sasaranaspirasi WawasanKemakmuranBersama2030 (WKB2030), belia perlu menjadi pemangkin utama
pemulihannegaradalamerapascapandemikini.

Sehubunganitu, MASAberhasratmenganjurkanprogram #RuangBeliaini bagi menggalakkanpenyertaandan
keterlibatangolonganbeliadalammenyuarakanaspirasimerekatentangaspekpembangunannegara.

Objektif 
Program

1. Untuk menyediakanplatform kepadabelia bagi menyuarakanpendapat, pemikiran dan aspirasimereka
untukpembangunanmasadepannegara;

2. UntukberdialogdenganbeliaMalaysiatentangmasadepannegarasecarakritikal dari pelbagaiaspekdasar
awamtermasuksosial, ekonomidanpolitik; dan

3. UntukmengembangkanrangkaianbeliaprofesionalMalaysia.

2. INFORMASI PROGRAM
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3. AGENDA PROGRAM  

MASA ATURCARA

2:00 PM Ketibaan dan pendaftaranpeserta

2.50 PM Ketibaan dif-dif kehormat

3:00 PM Ketibaan YB Tan Sri Dato' Haji Muhyiddin bin Haji MohdYassin

3.05 PM NyanyianlaguNegarakudan BacaanDoa

3:10 PM UcapanAlu-Aluandari¸. 5ŀǘƻϥ {ŜǊƛ !ƘƳŀŘ CŀƛȊŀƭ .ƛƴ 5ŀǘƻΩ Azumu
Menteri Belia Dan SukanMalaysia

3:20 PM Ucaptama YB Tan Sri Dato' Haji Muhyiddin bin Haji Mohd Yassin, 
Perdana Menteri Malaysia Kelapan merangkap Pengerusi Institut Masa Depan Malaysia

3.40 PM SesiSoalJawab Bersama YB Tan Sri Dato' Haji Muhyiddin bin Haji Mohd Yassin

Moderator:
EnIsmail Adnan
Pengacara/PenyampaiBerita, RTM

4:40 PM Minum petang

5:00 PM Majlis Tamat/Bersurai



7

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

PERKARA PERINCIAN

LaporanProgram #RuangBeliaBersamaYBTanSri5ŀǘƻΩSriHajiMuhyiddinMohd Yassinini telahdianjurkanpada21 Jun2022bertempatdi SimeDarby

ConventionCentre(SDCC),Bukit Kiara,KualaLumpur. Melalui Majlis Dialogini, YBTanSri5ŀǘƻΩHaji Muhyiddin bin Haji Md Yassin,

MantanPerdanaMenteri KelapanmerangkapPengerusiMajlisPemulihanNegara(MPN)danPengerusiInstitut MasaDepanMalaysia

(MASA)telah dapat berdialogterus denganpara pesertadan berkongsikepakaranserta pengalamanbeliau dalammengendalikan

usaha-usahakearahpemulihanekonominegara.

Sambutanmenggalakkantelah diterima daripadapeserta#RuangBeliayangmelontarkansoalan-soalanmerangkumitopik seperti

Pelan PemulihanNegara,KesinambunganPelan PemulihanNegara,Belia & Industri Pertanian, PeluangPekerjaan(Reskilling&

Upskilling), BeliaDalamPolitik, KekuranganPekerjadanKehilanganBakat(BrainDrain), KebajikanMahasiswa, KeciciranPelajarandan

PencegahanJenayahdalambelia, PembangunanPenyelidikandanKeterangkumanWilayah.

Majlis Dialogini turut dihadiri oleh YangBerhormatSenatorDatukDr. RadziJidinMenteri KananPendidikan,YangBerhormat5ŀǘƻΩ

SeriAhmadFaizalbin 5ŀǘƻΩAzumu, Menteri Belia & Sukan, YangBerhormatSenatorTuanWan AhmadFayhsalbin Wan Ahmad

Kamal,TimbalanMenteri PerpaduanNegara,YBSenatorJaziriAlkafAbdillahSuffian, Ahli DewanNegara,YBhg. DatukSeriHajiMohd

Nardin Bin Haji Awang,Ahli LembagaPemegangAmanahMASA,YBhg. Datuk Dr. Marzuki Mohamad, Ahli LembagaPemegang

AmanahMASA,En. Azril Mohd Amin KetuaPegawaiEksekutifMASAdan En. Mohd IzzatAfifi Abdul Hamid,PresidenMajlis Belia

Malaysia.

Maklumat 

Kehadiran

#RuangBeliaini telah dihadiri seramai hampir 150 peserta yang terdiri daripada jemputan-jemputan kehormat, Kewangan

(Perbankan, BadanBerkanun, Pelaburan/Cukai, dan Konsultasi), Teknikal(Minyak dan Tenaga),Kesihatan(Perubatan), Teknologi

(Telekomunikasi),Pengangkutan(Penerbangandan Automobil), Pendidikan(Guru, Pelajar, dan Akademia), Penyelidikan(Badan

Pemikir dan Institut Penyelidikan), Kerajaan (Badan Politik, Kementerian,dan Agensi Kerajaan),Badan Perundangan, Badan

Pertubuhan Bukan Kerajaan (NGO), Kreatif/Hiburan dan Media. Majlis Dialog ini turut mendapat 25,000 tontonan melalui

perkhidmatanFBLiveStreamingyangdisediakansemasaprogramberlangsung.

4. LAPORAN PROGRAM  
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5. PENJENAMAAN (I)

Poster #RuangBelia
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5. PENJENAMAAN (II)

Backdrop#RuangBelia
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5. PENJENAMAAN (III)

Backdrop#RuangBelia
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5. PENJENAMAAN (IV)

Backdrop#RuangBelia
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5. PENJENAMAAN (V)

Backdrop#RuangBelia
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5. PENJENAMAAN (VI)

Backdrop#RuangBelia
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6. TOPIK DIALOG

KesinambunganPelan 
PemulihanNegara

Belia dan Industri
Pertanian

PeluangPekerjaan
(Reskilling & Upskilling)

Belia & Politik

KekuranganPekerja& 
KehilanganBakat

(Brai Drain)

Kebajikan Mahasiswa Keciciran Pelajaran & 
Pencegahan Jenayah 

dalam Belia

Pembangunan & 
Penyelidikan

Keterangkuman 
Wilayah
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YB Tan Sri5ŀǘƻΩHaji Muhyiddin Bin Haji Md Yassintelah berkhidmat sebagaiPerdana
Menteri yangkelapandari Mac 2020 hinggaOgos2021. Beliauberpengalamanluasdalam
pentadbirannegaradan telah berkhidmat dengantiga kerajaanberbezadalam era politik
modenMalaysia. YBTanSri5ŀǘƻΩHajiMuhyiddinpernahmemegangpelbagaijawatandalam
pentadbiran kerajaan di beberapa kementerian termasuk menggalasjawatan Timbalan
PerdanaMenteri pada2009:

ωMenteri BeliadanSukan(1995-1999)
ωMenteri PerdaganganDalamNegeri,KoperasidanKepenggunaan(1999-2004)
ωMenteri PertaniandanIndustriAsasTani(2004-2008)
ωMenteri PerdaganganAntarabangsadanIndustri(2008-2009)
ωMenteri Pendidikan(2009-2015)
ωMenteri DalamNegeri(2018-2020)

KepimpinanYBTan Sri5ŀǘƻΩHaji Muhyiddin terserlah dalam memimpin Malaysiaketika
menghadapipandemik COVID-19. Beliau dilihat sebagaiseorangpemimpin yang tenang,
berwibawa, sertapalinglayakmenerajuikepimpinannegaradalamberhadapandengankrisis
ekonomi, kesihatandansosialekoranketidaktentuanyangberlakuakibatpandemikini. Sejak
September 2021, YB Tan Sri 5ŀǘƻΩHaji Muhyiddin dilantik sebagai PengerusiMajlis
PemulihanNegarabagimemastikansemuastrategipemulihanberjalanlancar.

7. BIODATA PENYAMPAI UCAPTAMA

¸. ¢ŀƴ {Ǌƛ 5ŀǘƻΩ IŀƧƛ aǳƘȅƛŘŘƛƴ .ƛƴ IŀƧƛ aŘ ¸ŀǎǎƛƴ 
Pengerusi, MPN
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8. BIODATA MODERATOR

YBrs. Encik Ismail Adnan,
Personaliti Media

PengacaradanPenyampaiBerita| RTMTV1 | 2014- KINI
1. SelamatPagiMalaysia
2. BicaraNaratif
3. BizMalaysia
4. RancanganKhasIstiadatDiraja
5. GrandstandPRUdanBAJET
6. BeritaPerdanaTV1

PengacaraanMajlis
1. WacanaSinarHarian
2. IstiadatDirajadi IstanaNegara
3. MajlisPelancaranJPMDanKementerian
4. KonsertDiraja
5. IstiadatPertabalanSultanPerak,Johor,Kedah,PahangDanNegeriSembilan

Pendidikan
1. AsasiUndang-UndangUIAM2009
2. IjazahSarjanaMudaUndang-UndangUIAM2010-2014
3. Diplomain HumanCapitalManagementUSM2021
4. Masterin BusinessAdministrationKTAC2021
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (I)

Bismillahirahmanirahim.

AssalamualaikumwarahmatullahiwabarakatuhdanSalamSejahtera,

YangBerhormatSenatorDatukDr. RadziJidin, Menteri KananPendidikan

YangBerhormat5ŀǘƻΩSeriAhmadFaizalbin5ŀǘƻΩAzumu, Menteri BeliadanSukan

YangBerhormatSenatorTuanWanAhmadFayhsalbin WanAhmadKamal,TimbalanMenteri PerpaduanNegara

Ahli-AhliYangBerhormat

YangBerusahaEncikAzrilbin Mohd Amin,KetuaPegawaiEksekutifInstitut MasaDepanMalaysia(MASA)

danAhli-AhliLembagaPemegangAmanahInstitut MASA

SaudaraMohd IzzatAfifi AbdulHamid,PresidenMajlisBeliaMalaysia

Dif-dif jemputan, rakan-rakanmedia,tuan-tuandanpuan-puandanjugasaudara-saudarayangsayakasihi.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (II)

Apakhabarsemua?Baik?Letihje. Takcukupmakanke?

Alhamdulillah,saya mengucapkansyukur kepada Allah SWTkerana dengan izin-Nya, dengan limpah kurnia-Nya kita diberikan

kesempatanhadirdi sesiRuangBeliaiaitu anjuranbadanpemikirInstitut MasaDepanMalaysiaataupunMASA.

Terlebihdahulusayamengambilkesempatanini untukmerakamkansetinggi-tinggipenghargaankepadaInstitut MasaDepanMalaysia

ataupunMASAkeranasudimenjemputsayakemajlispadapetangini.

Terimakasihjugakepadasemuaanak-anakmudayangturut hadir padapetangyangmulia ini untuk bersama-samadengansayadan

rakan-rakanpimpinanMASAdi majlissantaipadapetangini.

Sayadifahamkanramai di kalangansaudaradan saudarimerupakanbelia professionaldaripadapelbagailatar belakangtermasuk

wakil daripada industri, akademik, pemimpin belia, penggiat seni, dan juga pertubuhan bukan kerajaan dan juga masyarakat

setempat.

Sayamengalu-alukansesidialogsepertiRuangBeliaini sebagaisatuplatform pentinguntuk kita sama-samamendengaraspirasidan

hasratanakmudakearahusahakita memperkukuhkanmomentumpemulihanekonominegara.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (III)

Saudaradan saudari yang sayakasihi sekelian, seperti saudarasaudarisediamaklum, penularanwabak COVID-19 yang melanda

seluruh dunia dan juga ketidaktentuan situasi geopolitik sejak kebelakanganini telah memberikan kesan yang saya kira amat

mendalamterhadapekonominegarakita danjugakelangsunganhiduprakyatMalaysia.

Menurut laporanTabungKewanganAntarabangsa(IMF),ekonomiglobaldijangkaberkembangsebanyak3.6% padatahun ini yakni

tahun 2022danunjuranini adalah0.8 mata lebih rendahberbandingbulanJanuariakibatkonflik Rusia-Ukrainedan jugakesaninflasi

yangmeningkatsekarang.

Di Malaysia,Bank Dunia mengunjurkanpeningkatanKeluaranDalamNegaraKasar(KDNK)kita beradaantara 4.8% sehingga5.5%

untuk tahun ini. Dan bagi SukuPertama2022 pula, KDNKnegarakita terus menunjukkanpetanda yang agak positif apabila ia

berkembangsebanyak5%. Jadibermaknatahunini petandapositif sudahdapatkita lihat denganpertumbuhan5%.

Manakalakadarpengangguranatauunemploymentmencatatkanpenurunankepada3.9%padaApril lalu. Sebelumini lebihkurang4%

danpencapaianini membuktikankeberhasilanlangkahproaktif oleh kerajaansepanjangpandemikmenerusilapanPakejRangsangan

EkonomibernilaisebanyakRM530billion ringgityangdilaksanakanbertujuanuntukmeringankanbeban segenaplapisanmasyarakat.

DanMalaysiajuga antara negarayangkadarvaksinasiyangtertinggi di dunia iaitu melalui ProgramImunasiCOVID-19 Kebangsaan

ataupunPICK. Hampir 98%, jadi kira-kira 100% dewasadan 94% remaja, telah pun menerimadua dos vaksinmalahansebahagian

daripadakita di sini adadahambil lebih dari dua dos. Sayadua doscampurdospenggalakataupunboosterdua doslagi, I havefour

suntikanvaksin.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (IV)

Dankejayaanini adalahkeranahasil usahasamaantara kerajaandan rakyat yangsayakira termasuklahpara belia. So, we have to

congratulateto ourselffor thissuccessandMalaysiais regonisedasoneof the top ten in the world in achievingfull vaccination.

Pandemikini jelasmenekankanperi pentingnyapenglibatanbelia sebagaitunjang utama dalammencorakkanhala tuju pemulihan

negaradan sebagaipengiktirafansumbangandan perananbelia dalampemulihanekonominegara. KerajaanPerikatanNasionaldi

bawahpimpinansayapadawaktu itu, turut memperkenalkanpelbagaiinisiatif khasuntuk belia seperti Inisiatif Ke-19, ia berpuluh-

puluh inisiatif. Inisiatif Ke-19 ini ialah programPrihatinBelia di bawahProgramStrategik MemperkasakanRakyatdan Ekonomidan

yangringkasnyakita panggilPEMERKASA.

Dansepanjangtempoh pandemikini, ramaidi kalangansaudaradan saudaritelah tampil untuk membantukomuniti masing-masing

tanpamengirakaumdan bangsa. Tidakdilupakanjugaorangmudayangbertugasdi barisanhadapan. Ini termasuklahdalamsektor

kesihatansamaadadia jururawatataupunpakarataupundoktor, di dalamsektorkeselamatanyangagakbesarsekali, di dalamsektor

kesihatandansektorkeselamatandanjugakesukarelawan.

Dansayasendiriberpeluangbertemudenganramaianakmudadi lapangan. Dari SemenanjunghinggalahkeSabahdanSarawak,saya

turun kebawahberjumpadenganmereka. Sayaturut mengadakanperjumpaanbersamapucukpimpinanMajlisBeliaMalaysia(MBM)

dalammemperkukuhkanlandasanpembangunanruangbeliadi negarakita.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (V)

Langkahini sayaanggapamatpentinguntuk memastikansegaladasardaninisiatif kerajaankita kekalrelevandengankita mengambil

kira aspirasidan keperluansemasapara belia yang sayakira menjadi antara golonganpaling terkesan. Mungkin sebahagiandi

kalangansaudaradi sini pun terkesan. Sebelumitu bekerjadan selepasitu diberhentikankerja. Sebelumitu berniagadalambentuk

perniagaankecilataupunhatta bukawarungdanmasaPKPduatahunsayakiraramaiyangtidak meneruskanperniagaanataupunrugi

dan lebih besarlagikesannyadi kalanganumumrakyatMalaysia,yangsayakira dalamkategoriB40 itu yangpalingbesar, tetapi M40

pun sebenarnyasudahpun agakmerosotkedudukanpendapatanmerekadanturun masukdalamkategoriB40. Jadi yangB40 dahtak

jadi B40, dahbolehjadi B50or evenB60dandalamkategoriB40 tu yangpalingkebawahjatuh miskinsebagainya, miskintegar. Thisis

the effectof pandemiciaitu denganPKPyangkita laksanakanselamahampirlebihdaripadaduatahun.

Dansuaradanpandangangenerasimudakita di peringkatakarumbi ini, perlu sayakira, didengaridan jugadiberikanperhatianoleh

kerajaan. Baguslahpadapetang ini Menteri Beliadan Sukanhadir untuk sama-samamendengarapakahpandangandan pendapat

saudaradan mungkin juga cadangan-cadanganyangnak dikemukakansupayabukan sahajasayatetapi kerajaankhususnyadapat

memberikanperhatiandan terus jugakerajaandapat terus menyumbangke arahsatu rancangandasarkerajaandan pembangunan

negarayanglebihmapan.

Dahbegitu ramaianak-anakmudakita telah membuktikankemampuansaudarasaudarisekaliansehinggaberjayamelakarsejarahdi

persadaantarabangsa. Sayanaksebutsebahagiannama-nama. Sayatahu namatapi sayatidak beberapakenalsangattapi dalamteks

ini suruhsayabaca. CikguKhalifahAfnanini daripadaKolejVokasionalKeningauSabah. Dia telah pun mengharumkannamaMalaysia

apabiladinobatkansebagaipemenangglobalAnugerahGuruBerdedikasiCambridge2022, socongratulation.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (VI)

Sayajugaamatbanggadenganpencapaianempatanakmudaiaitu SaudaraZarif,SaudaraDanish,FahrindanAdlan, ini empatnama,

ataskejayaanmerekamemasukiAkademiTenteraAmerikaSyarikat. Berjayamasukakademiketenteraandi AmerikaSyarikatini satu

daripadaakademiyangtermasyhurdi dunia.

Dan begitu juga denganFloranStan yang telah menempanamanyaapabila terpilih untuk menyertai PentadbiranAeronotik dan

AngkasaLepas(NASA)yangberpengkalandi AmerikaSyarikat. Jadi,ini satudaripadabeberapaataupunsebahagiannama-namayang

sayasebutyangmenunjukkanbahawatahapkeupayaanpimpinananak-anakmudaMalaysiasudahsampaike tahapglobalatau pun

antarabangsa. Ramailagikita tidakdapatdisebutkansatu-satudankita nakucapkansyabasdantahniahkepadamerekasemua.

Saudaradan saudari yangsayahormati sekalian, bertepatandengankomitmen Malaysiadalamaspekpembangunanmodal insan,

beliamemainkanperananyangpentingkearahmemacupembangunannegarayangmapandanjugainklusifpascapandemikini. This

is what I believe,ƛǘΩǎvery important, critical role that younggeneration,youth, can play in this post pandemicera. Youthtoday, I

believe,the future leaderstomorrowandwemustendeavourto support andempowereverysingleyouthin Malaysiawhetheryouare

a Malay, Chinese,Indian,Sigh,Iban,Kadazan, Dusun,Murut, Bidayuh,Bajau,Melanauor OrangAsal, in line with SharedProsperity

Visionin 2030.

Justeru, semuapihak perlu menggemblengusahadan juga tenagauntuk menggilapkanpotensidan meningkatkandayaupayapara

beliasekalian. MenerusikerjasamaantaraKementerianBeliadanSukan, pembangunanmodelbaru, pembangunanbeliayangholistik

sudahpastinyadapat menepati aspirasibelia dalam melahirkanpemimpin yang berdayasaingdan kalis cabaranmasadepan di

peringkatglobal.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (VII)

Antaracabaran-cabaranutama belia masakini, sayapercaya, adalahperubahankehendakpasaran, the changein market situation

yangsemakindinamikdi seluruhdunia khususnyadari segipemadanankemahiranapa yangkita pelajari dan knowledgeyangkita

terima dan hendakdipadankandengankeperluanindustri dan sebagainya- ini satu lagi cabaranyangbesaryangdihadapioleh belia

padahari ini.

Dan dalam hal ini, para belia perlu dilengkapkandengankemahiranyang sayakira berasaskanteknologi-teknologi digital melalui

penyesuaiannormabaharudalammendepanisaturevolusiperindustrian4.0. Sebagaiwargadigital,generasikita jugaperlumeneroka

peluanguntuk menceburibidang-bidangbaru baginakmemacuagendapendigitalankhususnyadi Malaysia. Dan ini sudahtentunya

selaridenganinisiatif MyDigitaldan juga rangkatindakanekonomidigital Malaysiayangtelah pun dilancarkanoleh kerajaanpada

Februaritahunyanglalu.

Sayapercayabelia mampu untuk menjadi penggerakutama di dalam era digitalisasidenganmemanfaatkanaplikasidigital untuk

menjanasumberpendapatanataupunpeluangpekerjaandan sayaharap ini akan diberikanperhatian dan tumpuan. Dan sebagai

langkah ke hadapan, usaha untuk memperkasaindustri pertanian dan juga agromakanankita ini perlu dipergiatkan lagi dan

diteruskan. Ini adalah selarasdengan Dasar AgromakananNegara yang telah pun disediakanoleh pihak kerajaan khususnya

KementerianPertaniandanIndustriMakananataupunMAFIiaitu dalamtemph2021sehingga2030ataupunDAN2.0.

Antaranyatermasuklahmemberikantumpuan semulakepadapertanian moden sebagaipenyelesaianjangkamasasederhanadan

panjang dalam satu usahauntuk menanganiisu yang berkaitan dengankeselamatanmakanankita serta untuk mengurangkan

kebergantungankita kepadabekalanimport yangjumlahnyamasihbesarlagi.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (VIII)

Danmelaluipenggunaanteknologidaninovasisepertiinternetof things(IoT),teknologipendigitalandanjugaautomasi, makalangkah

ini bukansahajadapat menggalakkanpenglibatanlebih ramai lagi peladang-peladang, penternakdan juga nelayanmuda di dalam

bidangpertanianpintar dan ia turut dapatmendukungusahapemainindustri kita iaitu dalamindustri pertanianuntuk meningkatkan

hasilproduktiviti idaripadakalanganagropremiermudakita ini.

Ini satudaripadasektoryangsayatekankanbaru-baru dalammesyuaratMajlisPemulihanNegarabila manakita mendengarmasalah

isukenaikanhargabahan-bahanmakanan, hargaayam, bahan-bahansayurandansebagainya. Antara sebabnyaialahkeranabekalan

bahan-bahanini mungkin tidak mencukupiataupun merekaterpaksamembayarinput pertanianyangagaklebih tinggi dan mahal

yangsebahagianbesarnyaadalahdi import daripadaluar negara. Makadengansebabitu inflasidalamsektoragromakananini agak

lebihtinggidaripadaparasnasional.

Saudarasaudariyangsayakasihisekalian, sebagaikesinambunganPelanPemulihanNegarayakniPPN,MajlisPemulihanNegarayang

sayapimpin akanterus mengadakansiri libat urusuntuk mengumpulkanpandangan-pandanganyangdianggapsesuaidan dapatkan

input daripadapelbagailapisanmasyarakattermasukdi kalanganpara belia yangada di negarakita ini. Ini yangkita lakukanpada

petangini ialahsebagaisalahsatuengagementkita.

Sayatidakbercadanguntukmeneruskanucapanlebihpanjangkeranasayalebihsukauntuk mendengar. Sayafikir sebahagianbesardi

sini hadir di kalanganprofesionalmuda untuk memberikanpendapatdan pandangandan kita akansecarasantaiselepasini duduk

untukmendengardanjugamenjelaskansedikitisu-isuyangdibangkitkan.
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9. TRANSKRIP UCAPTAMA PENGERUSI MPN (IX)

Sekalilagi sayamengucapkanterima kasihkepadaInstitut MASA,kepadaYangBerhormatMenteri Beliadan Sukandan jugakepada

YangBerhormatMenteri Pendidikanyanghadirbersama-samauntukberinteraksibersamasaudaradansaudari.

Terimakasihsayaucapkan.

Wabilahitaufikwalhidayah, Assalamualaikumwarahmatullahiwabarakatuh.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (I)

SOALAN1 JAWAPAN

Topik: KesinambunganPelan
PemulihanNegara

Banyak langkah inisiatif yang
dilaksanakan oleh kerajaan
dalam membantu para belia /
mendengar para belia, ya
memang benar. Tetapi di
sebalik kejayaan-kejayaan
nama-nama yang disebut itu,
masih lagi ada golonganbelia
yang terkapai-kapai dan masih
struggle untuk mencari
kejayaan ataupun untuk
mencari peluang pekerjaan,
ada juga golonganbelia yang
skeptikal dalam melihat janji-
janji itu ibarat menanamtebu
di tepi bibir. Apa mungkin
pandangandaripadaTanSri.

Penanyasoalan:
EncikIsmailAdnan,Moderator

Å Terima kasih tuan moderator. Mungkin ada di kalangananak-anak muda agak begitu skeptikal,
apakahlangkah-langkahyangsewajarnyatelah diambilolehkerajaanuntuk nakmenanganimasalah
dalamnegarakhususnyayangadahubungkait dengananak-anakmuda.

Å Tapi, sayakira kita harusmempunyaikeyakinanbahawakita ada keupayaan. Kalaumelihat pada
rekod sejarahnegarakita melalui pelbagai-bagaikrisispadamasa-masalepas, sayakira bukti jelas
menunjukkanbahawakita berupayauntuk menanganidalamkeadaankrisisitu danbangkitsemula
sebagaisebuahnegarayangagakmasihdikatakanmajudanberjaya.

Å Namunbegitu, keranasituasisekarangberbandingdahulu agakbezabesarterutama waktu mana
kita hadapi pandemikCOVID-19. PandemikCOVID-19 itu sendiri satu cabaranyang sayahadapi
sebagaiPerdanaMenteri waktu itu yangagakluar biasa. Sayagunakanistilah unprecedented,tak
pernahkita hadapisebelumdaripadaini, jadinakrujuk padamanatempatpun tidakadarujukannya.

Å Jadi,sebabkankeadaanluar biasatelah berlakupadanegarakita beri kesanbukansahajakepada
seorangtapi keseluruhan, jika diambildalamkonteksglobal,seluruhduniaterkesandenganmasalah
itu. Jadi,yangharusadapadajiwa anak-anakmudaialahbagaimanakita nakmenanganimasalahitu,
bukansahajawaktu kita berhadapandenganpandemikyangkita sedarhari ini sudahsebahagian
kita sudahlalui padahari ini, tetapi nakmemperbaikisituasidanmemulihkannegarakita, pemulihan
negaratidakdilihat dalamkonteksekonomisahaja.



27

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

10. TRANSKRIP SESI DIALOG (II)

SOALAN1 JAWAPAN

Topik: KesinambunganPelan
PemulihanNegara

Banyak langkah inisiatif yang
dilaksanakan oleh kerajaan
dalam membantu para belia /
mendengar para belia, ya
memang benar. Tetapi di
sebalik kejayaan-kejayaan
nama-nama yang disebut itu,
masih lagi ada golonganbelia
yang terkapai-kapai dan masih
struggle untuk mencari
kejayaan ataupun untuk
mencari peluang pekerjaan,
ada juga golonganbelia yang
skeptikal dalam melihat janji-
janji itu ibarat menanamtebu
di tepi bibir. Apa mungkin
pandangandaripadaTanSri.

Penanyasoalan:
EncikIsmailAdnan,Moderator

Å Macamsaya, PengerusiMajlisPemilihanNegara,dia tak sebutPengerusiMajlisPemulihanEkonomi
negaraso I canrecognisethat ƛǘΩǎthe biggerresponsibilitytask that I haveto shoulder; menangani
masalahekonomiyangpertama, masalahkesihatanmasihberterusansampaike hari ini, masalah
yangberkaitandengansosial, masalahsoalpekerjaanhampirsemuabidang. Jadi,sebabitu bagisaya
yangpenting ialahkeyakinanbahawakita bersama-samaboleh mengatasimasalahkita dan ini this
not the hopeof government,it ishopeof societythat we haveto get together,handlethe caseswell,
we supportthe governmentplusleaderin society,stablesociety,makainshaAllahsayakirakita boleh
berjaya.

Å Moderator: InshaAllah, dikira dan dianggap sebagai satu proses berterusan dan pemulihan
berterusanselepasapayangkita alamiselamatempohduatahun.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (III)

SOALAN2 JAWAPAN

Topik: BeliadanIndustriPertanian

Bagaimanakah negara kita dapat
memastikan tahap bekalan makanan
mencukupi untuk menjamin
keselamatanmakanan negara? Secara
umumnyakita ketahui, baru-baru ini kita
ada masalah tentang krisis makanan
terutama ayamdan telur yangmana ia
melalui satu fasa oligopoli yang kita
nampakpengeluardan pembekalayam
itu sendiri.

Apakah langkah kerajaan untuk jangka
masa pendek dan panjang untuk
meningkatkan penglibatan belia dan
menarik minat belia dari sektor
pertanian? Sayaambil contoh, sebelum
ni ada kerajaan buat satu program
pembangunan tanah terbiar. Saya
sebagaiplayer/ petanisayaambilhasrat
kerajaantapi sayatak tahu sejauhmana
program ini berjalan. Jadi saya minta
minta penjelasan Tan Sri dan terima
kasih.

Penanyasoalan:
En. KhairulFikriMohd Amin
Peladang Muda PPK Sungai Manik,
Perak, Pengusaha Sawah Padi dan
PengusahaUsahawanTernakanAyam

Å Ini satuperkarayangsayafikir amat pentingyangwaktu sayamemimpinnegarajuga,sayabentuk
satumajlisFoodSecurityCouncil. Apasebab?KeranasayasedaribahawasewajarnyaMalaysiasudah
berupayasampaikesatutahapyangagaklebihselesadari segijaminankeselamatanmakanan.

Å Tetapi sebenarnya tidak lagi. Walaupun data yang mutakhir ini menunjukkan bahawa ada
peningkatankedudukankita lebih baik sedikit sekarangni berbandingdahulu tetapi 39th position
darisegiindeksfoodsecurityantarabangsa.

Å Apasebabitu berlaku, mungkinbanyakfaktor-faktor yangmenyebabkankita tidakberjayamencapai
ke satutahapbahawakita mempunyaibekalanbahanmakananyangmencukupibukansahajapada
waktuzamandarurat, peperangan, tetapi dalamzamanyangsekarangini, kita tidakmencapainya.

Å Sebabitu bagi sayapenting kerajaanyang ada berikan perhatian, dan Majlis PemulihanNegara,
baru-baru ini telah mengemukakancadangansupayadiaktifkan semula Jawatankuasaataupun
MajlisJaminanKeselamatanMakananNegarayangdipimpinolehPerdanaMenteri.

Å SayaberjumpadenganPerdanaMenteri dalamsatumajlishari rayayanglepas, diakataΨyaΩdiaakan
mengaktifkansemula. Jadiini satulangkahyangpentinguntukmenelitisecaralebihterperinci

Å Walaupundalambeberapabidang-bidangkecilkita sudahberhasil. Umpamatadi sebutsoalbekalan
dagingayam, ini protein yangpalingberbandingdenganhargaprotein lain murah. DanMalaysiani
adalah penggunaayam yang terbesar di dunia. Capital consumptionkita berbanding dengan
Singapuralagitinggi, sayaingattak silapsaya, 50kilogramsetahunbegitukadarnya.



29

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

10. TRANSKRIP SESI DIALOG (IV)

SOALAN2 JAWAPAN

Topik: BeliadanIndustriPertanian

Bagaimanakah negara kita dapat
memastikan tahap bekalan makanan
mencukupi untuk menjamin
keselamatanmakanan negara? Secara
umumnyakita ketahui, baru-baru ini kita
ada masalah tentang krisis makanan
terutama ayamdan telur yangmana ia
melalui satu fasa oligopoli yang kita
nampakpengeluardan pembekalayam
itu sendiri.

Apakah langkah kerajaan untuk jangka
masa pendek dan panjang untuk
meningkatkan penglibatan belia dan
menarik minat belia dari sektor
pertanian? Sayaambil contoh, sebelum
ni ada kerajaan buat satu program
pembangunan tanah terbiar. Saya
sebagaiplayer/ petanisayaambilhasrat
kerajaantapi sayatak tahu sejauhmana
program ini berjalan. Jadi saya minta
minta penjelasan Tan Sri dan terima
kasih.

Penanyasoalan:
En. KhairulFikriMohd Amin
Peladang Muda PPK Sungai Manik,
Perak, Pengusaha Sawah Padi dan
PengusahaUsahawanTernakanAyam

Å Dankita sudahsampaike tahap lebih 110% self sufficiency,lebih dari tahap keperluansarahidup kita,
sebahagianthrough the export. Tetapi kenapakita berhadapandenganmasalahitu, sebagaicontoh?
Ambil contoh itu juga ialah keranawalaupunmenternakayam, kita terpaksamengimportmakanannya
daripadaluarnegarahampir100%danbila situasipostpandemickita hadapipadahari ini berlaku, banyak
negara-negarapembekalberhadapandenganbanyakmasalah. Sebabitu kosnyameningkathampir dua
kali ganda. Kesanpada industri ternakan ayam kita agak begitu jelas dan nyata di mana pengguna
terpaksamembayardenganhargalebih tinggi, adafaktor-faktor yanglain.

Å Sebab itu, ringkasnyasaya fikir, apa yang penting ialah langkah-langkah yang boleh diambil oleh
kementerian, sekarangni ialahKementerianPertanianDanIndustriMakanan(MAFI)mengambillangkah-
langkah intervensi untuk menyelesaikanmasalah jangka pendek, tetapi yang penting ialah jangka
sederhanadanjangkaPanjang. Apayangharusdilakukan?

Å Kitadah adadasaragromakanannegara. Itu dasar, tapi bagaimananakmengimplementasikandasaritu
lebih utamalagi. Apalagiapabilakita nakmelibatkangenerasimudamenceburisektorpertaniannegara.
Sayalihat mungkinminat anak-anakmudabelumlagikesitu lagi. Mungkinsaudaraataurakan-rakanyang
adadalamsektorindustrimakananadadi kalanganbeliaitu ada, tapi bilangantu masihtidakramai.

Å Kemudianindustri pertanian negaraberhadapanmasalahtenaga kerja yang makin lama makin tua -
petani, nelayan. Dan tidak ada satu perkembanganyangbaru yangmenunjukkananak-anakmuda kita
bersediamenerokakesektoritu sedangkansektoritu masihlagidiperlukan.

Å Jadi,yangsayanak sebutkandi sini, pengerusi, ialah kita perlu mengambillangkah-langkahyang lebih
berani. Apayangsayamaksudkandi sini ialahmenceburidalamsektoragromakananyangmenggunakan
teknologi. Kalaunakcaripenyelesaianyanglebihbaik,teknologiyanglebih jitu, yanglebihberkesanuntuk
meningkatkanhasilpengeluaranyanglebihbanyak.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (V)

SOALAN2 JAWAPAN

Topik: BeliadanIndustriPertanian

Bagaimanakah negara kita dapat
memastikan tahap bekalan makanan
mencukupi untuk menjamin
keselamatanmakanan negara? Secara
umumnyakita ketahui, baru-baru ini kita
ada masalah tentang krisis makanan
terutama ayamdan telur yangmana ia
melalui satu fasa oligopoli yang kita
nampakpengeluardan pembekalayam
itu sendiri.

Apakah langkah kerajaan untuk jangka
masa pendek dan panjang untuk
meningkatkan penglibatan belia dan
menarik minat belia dari sektor
pertanian? Sayaambil contoh, sebelum
ni ada kerajaan buat satu program
pembangunan tanah terbiar. Saya
sebagaiplayer/ petanisayaambilhasrat
kerajaantapi sayatak tahu sejauhmana
program ini berjalan. Jadi saya minta
minta penjelasan Tan Sri dan terima
kasih.

Penanyasoalan:
En. KhairulFikriMohd Amin
Peladang Muda PPK Sungai Manik,
Perak, Pengusaha Sawah Padi dan
PengusahaUsahawanTernakanAyam

Å Macamcontohpengeluaranberasnegaradasar70/30. 70 pengeluarandalamnegara,30mestilahdi
import daripadaluar negara. Sayatidak kata sayatidak setuju langsungpasaldasarini sudahada
dalam negara kita sekian lama. Tapi kenapa mestinya hanya 70%? Kenapatidak 100%? Di
sesetengahnegaramereka mengeluarkanberas 100%. Ya, betul kalau nak naik ke 100%, maka
petani atau penanampadi perlukanbanyaklagi input umpanyamembuatsistemsaliranyanglebih
baik, membekalkanair yanglebihsempurnadanmacam-macamperalatanteknologi.

Å Tetapi, kalaukita mengambillangkahke arah food security, makamungkintidak boleh dielakkan
untuk jangkamasasederhanadasar itu mesti kita ubah kepadasatu tahap nanti walaupun tak
sampai100%, kurang-kurang80% ke 90%. Dan denganhasil pengeluaranyang lebih tinggi maka
lebihterjaminbekalanbahanmakanankita.

Å JadiSaudaraPengerusi,pendekkata, kalauhari ini sudahdiberi padasektor agro makanan, tetapi
penggunaanteknologimasih lagi terbatas, apa lagi isu-isu masalahtanah, macam-macamperkara
yangmasihdihadapidan menjadikekanganpengembangansektor ini, makalangkah-langkahyang
lebihtegasdanberaniperludiambiluntukmenyelesaikanmasalahyangdisebutkantadi.

Moderator: TerimakasihTan Sri, cuma tambah sedikit. Pandanganperibadi TanSri berkenaanrespon
usahakita membukaataumemansuhkanAPimport danjugauntuk menghalangexportbeberapaproduk
makanankeluarnegara. Apakahini dirasakanlangkahyangdirasakanyangtepat dan sesuaipadaketika
ini TanSri.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (VI)

SOALAN2 JAWAPAN

Topik: BeliadanIndustriPertanian

Bagaimanakah negara kita dapat
memastikan tahap bekalan makanan
mencukupi untuk menjamin
keselamatanmakanan negara? Secara
umumnyakita ketahui, baru-baru ini kita
ada masalah tentang krisis makanan
terutama ayamdan telur yangmana ia
melalui satu fasa oligopoli yang kita
nampakpengeluardan pembekalayam
itu sendiri.

Apakah langkah kerajaan untuk jangka
masa pendek dan panjang untuk
meningkatkan penglibatan belia dan
menarik minat belia dari sektor
pertanian? Sayaambil contoh, sebelum
ni ada kerajaan buat satu program
pembangunan tanah terbiar. Saya
sebagaiplayer/ petanisayaambilhasrat
kerajaantapi sayatak tahu sejauhmana
program ini berjalan. Jadi saya minta
minta penjelasan Tan Sri dan terima
kasih.

Penanyasoalan:
En. KhairulFikriMohd Amin
Peladang Muda PPK Sungai Manik,
Perak, Pengusaha Sawah Padi dan
PengusahaUsahawanTernakanAyam

Å Apalangkahuntuk mengekangexportsebenarnyatidak selaridenganperkembangansektorindustri
dansebagainya. Bukansahajaexportbahanmakanan, bahan-bahanyanglain pun sewajarnyakalau
kehendakWorld TradeOrganizationmesti pasaranyangagaklebih terbuka. Kalaukita adaproduk
kita nakpasarkanke luarnegara,sepatutnyatidakdisekat.

Å Tetapi, mungkinkeputusanyangKabinetdan kerajaanambil itu melihat dalam situasi terkini, dia
mengambillangkahuntuk menyekat. Tetapi, sayadimaklumkanbukanmenyekatsemuajenisayam,
tetapi mungkin dia kata broiler saja, yang lain itu masih dibenarkanuntuk di export. Jadi ada
perubahandari segaidasar yang sayafikir elok dibuat begitu untuk mengelakkanapa penggiat
industrimenghadapimasalahkekangan, disebabkansekatan-sekatanbegitu.

Å Keduanya, bila dikatakantidak adalagi APdiperlukan, sayamenyokongperkarabegitu. Cumasaya
pernahsebutjuga,walaupuntidak ada import permit diperlukan, bolehdibebaskanuntuk import ni
selaridenganperkembanganantarabangsadi manasesiapasahajayangnak menerokabidangitu,
nak import bolehnakexportboleh. Tapidi Malaysiaini keranakita nakmelindungisektorpertanian
dalam negarakita, pembekalsayur-sayurandan sebagainya, siapa nak mengimport maka pihak
KementerianPertaniankatakenamohondapatkanAP. Sekarangini keputusanyangbaharukatanya
tidakdiperlukanlagi.

Å Lihatsituasisekiranyadalamnegaratak mencukupimakaadapemainindustri nakmengimport, dia
boleh import. Bagisayadasar itu selari dengankehendaksistem perdaganganantarabangsadan
tidak harus ada kekanganuntuk kita mengimport dan mengeksortmenerusisistem permit yang
diperlukantadi.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (VII)

SOALAN3 JAWAPAN

Topik: Peluang Pekerjaan
(Reskillingandupskilling)

Tan Sri, the World Economic
Forum (WEF)report published
in 2020statedthat we arenow
preparing our youth for a
future job that do not yet exist.

So,what are the initiatives or
measuresthat we are takenas
a nation in Malaysiato prepare
our youths for this
unprecedentedfuture which is
volatile, which is complex,
which is ambiguous,which is
uncertain. So, that is my
question. Thankyou.

Penanyasoalan:
Dr. DalwinderKaur
Pensyarah, HELPUniversity

Å Thankyou verymuch. Well as you know during pandemic,we recordedthe highestunemployment
rate of 5.3 percentin May 2020. Butof course,a proactiveactionhasbeentakenby the government
in manyways,that now of courseunemploymenthasbeenreduced. I think about3.9 percentfrom 4
percentlast few months. ThisisApril latest figure.

Å Andof course,the data of unemploymentform Departmentof Statisticthat I got herewhich is for
March is 4.1 percent is unemploymentfigure. April is 3.9 and the immediate step that the
governmenthastakento addressthis issueunemploymentis the NationalEmploymentCouncilthat
hasbeenformedhasbeenableto generatejobs. Thenumbersthat I got in my noteshereis 558000
jobsacross27 initiatives. Thissurpassedwith 500,000 figuresthat were targeted earlier. So,this is
an achievementwhichI think is recognisedthroughmanyinitiativesweretakeneventduringmytime
asPrimeMinister.

Å And this includes,of course,a short-term unemploymentprogrammeor MYStepthat has created
63,000 jobs,4,600 jobsfor professionaltraining and what we call Protégé,and then in other areas,
of course,it important to emphasizeon upskillingandreskilling. Thisisa verypertinentissuethat we
are facingin the job market. Most of the youthdo not haveenoughof skillsand I think majority left
schoolwhentheyhavejust anSPMcertificated.

Å So,what do your aspectwith this sort of certificatewhen they go into job market, they will be not
paid high. So,duringmy time we allocatedabout RM1.1 billion to do the upskillingand reskilling. I
think it was managedby PERKESO,if I not mistaken. Training,upskilling,upskilling,upskilling. So,I
think that onestepthat havebeendone.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (VIII)

SOALAN3 JAWAPAN

Topik: Peluang Pekerjaan
(Reskillingandupskilling)

Tan Sri, the World Economic
Forum (WEF)report published
in 2020statedthat we arenow
preparing our youth for a
future job that do not yet exist.

So,what are the initiatives or
measuresthat we are takenas
a nation in Malaysiato prepare
our youths for this
unprecedentedfuture which is
volatile, which is complex,
which is ambiguous,which is
uncertain. So, that is my
question. Thankyou.

Penanyasoalan:
Dr. DalwinderKaur
Pensyarah, HELPUniversity

Å And I think, the other area which I think very important nowadaysbecauseissuesof digitalization.
So, if you want a youth to be employed,they must be able to manage,you know what, use of
internet or e-economy. So,digitalization is important and this where I think, the MalaysiaDigital
EconomyBlueprintinitiative that werelaunchin February2021. It still on-goingandwe hopewith a
sortof training,mostourpeoplebeableto beemployedin muchhigherpaidsalary.

Å Then, the MyFuture Jobsportal. This is initiative that servesas one stop center that allow jobs
matchingamongyouth. Thisalsooneof our problems. Theygot the qualification,but theyŘƻƴΩǘfit
into the proper jobs. For that reason,of course,they were not paid highly. Thisis somethingI think
we needto be resolved,so MyFutureJobsportal that governmenthasbeenset up is trying to set
wayhowtheseissueof jobsmatchingcanbedone.

Å And of course,the other important sector,Minister of Educationis here, is a TVET. National TVET
Councilwhich I think is critical in this era of technology. Vocationaltraining, I think, have been
emphasisedby governmentsinceyearsago. AndI think it beenmuchmuchmoreemphasisnow. Of
course,thereisa needfor themto utilisesomeother training facilities.

Å We got a lot of TVETschoolin the country,but the facilitieshavenot beenfully utilised. So,I hope
when there is now a new emphasisfor TVETand of coursea lot more peopleare undertakingthis
coursesthat havebeenprovidedby the vocationalinstitute. So,we hopethat the demandfor these
skilledpeoplewill increasein the future. So,this is someof the thing that I think is important to
addressthe issuesof unemploymentamongyouthespecially.

Å Thankyou.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (IX)

SOALAN4 JAWAPAN

Topik: BeliaDalamPolitik

Of late, we have seen many
more young faces making
enrollsin the realmspolitics in
Malaysia specifically in these
recent state election in Johor
and Melaka. Based on your
experienceTanSri,how canwe
deliver the message of the
important of youth
participation in politics to the
younger generation in
Malaysia to make them more
politically literate. After all,
they are our leaders for
tomorrow. Thankyou,TanSri.

Penanyasoalan:
RoshanNigelMiranda
Alumni,FeloPerdana

Å I think this is a veryinterestingquestionaskedby youngpeople. BecauseI had the feelingthat most
peopleor youngerpeoplearenot keenin politics. So,youlook like oneupcomingpolitician,I believe.
Becausesomepeoplesaidpoliticsis dirty, politik ini kotor. Politicsis dirty if thosepeoplewho plays
politicsare dirty people. Dirty in mind, dirty in the actions,not complaintcertain ethicsor what is
calledprinciple,whicharecritical in politics. (Moderator: it is true TanSri?Isit true?)

Å Well,youcanacceptasfor yourself. IŘƛŘƴΩǘthink so. I cameinto politicsnot becauseI like,what you
call dirty stuff. I thought it is a way of me contributingsomethingto the countryin termsof quality
leadership,in termsof vision,in termsof what I feel likecando to helppeople. My interest,of course,
into economics. I took a, what it called,rural povertyasa subject. Thelate ProfessorUngkuAzizwas
mytutor that time.

Å Why was is it? BecauseweŘƻƴΩǘknow societies,Malaysiasocietiesis in muchmuchlesserdevelop
status. Ramaiorang miskin, tidak ada pendapatan, duduk susahdi rumah. Sampaihari ini pun,
masalahkemiskinanlebihmencabarbagikita.

Å So,I think oneway of trying to expressyourselfmoreeffectivelyis to participate in politics.LǘΩǎnot
just becomingwakil rakyat. It not just becomingminister for that matter. Of course,you can
contributethroughpoliticalorganisationthat is a platform for youto do somethingyoufeel is better
to improvethe standardsof living. Livelihoodof your people. Not just be an observer. Not just be
what we callonlooker,but not activelyinvolveandsayit isnot my business. It isa job of government
to solvethe problem. IŘƻƴΩǘthink that thisa right attitude.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (X)

SOALAN4 JAWAPAN

Topik: BeliaDalamPolitik

Of late, we have seen many
more young faces making
enrollsin the realmspolitics in
Malaysia specifically in these
recent state election in Johor
and Melaka. Based on your
experienceTanSri,how canwe
deliver the message of the
important of youth
participation in politics to the
younger generation in
Malaysia to make them more
politically literate. After all,
they are our leaders for
tomorrow. Thankyou,TanSri.

Penanyasoalan:
RoshanNigelMiranda
Alumni,FeloPerdana

Å So,participativepoliticsby peoplewho hasknowledge,who hasthe initiative, who are willing to do
something. Asmuchthis aspectverychallenging,ƛǘΩǎcritical. AndI think we welcomeyoungpeople
to activelyparticipate. Not to put themascalondalampilihanrayasahaja, becausethat personimply
that areyouwilling to put in youngerpeople.

Å PerikatanNasionalhas taken this initiative. Laststate election,Johor,Melaka,pasalapa, we have
placedin about35or 36percentof total candidateamongyoungpeoplewhoarequalified. Thereare
many of them who are very muchqualified and they are professionallike lawyers,engineers,and
accountantswhowebelievecouldservebetter with thesesort of backgroundthat theyhave.

Å So,I think the thing is are you willing to do that or not? Are you willing to comein to participate
actively in politics, not just talkingΨpolitik bersihΩbut talking somethingwhich is sensiblefor the
interest of the nation. So, I think the future is there. We are at democracyand we practice
democracy,we have a system parliamentary system in running the country becausewe have
executiverunningthe administration.

Å All this needspeoplewho arequalified,who hasgot the knowledge,theyhave,of course,experience
over times,and through this experience,of course,they will be able to servethe nation better. So,
youaremostwelcome,andyoucanjoin PerikatanNasionalfor that purpose. Thankyou.

Moderator: Terimakasihuntuk soalanitu, terima kasihTanSri. Kalaunaktahu lebih banyaktentangparti
politik muda, wakilARMADApunadadi sini. TerimakasihTanSri.



36

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XI)

SOALAN5 JAWAPAN

Topik: Kekurangan Pekerja
dan Kehilangan Bakat (Brain
Drain)

I have two questionsfrom my
side. First questionis Malaysia
is currently facing a huge
labour shortage. On top of
that, the new generation are
not interestedin pursuingjobs
within those existing sectors
such as construction and
plantation sectors. So,how are
wegoingto tacklingthis issue?

Secondquestion is what are
the measures that could be
done to bring back young
Malaysians overseas to help
servethe country?

Penanyasoalan:
EncikSohJenShuen
Head of National Partnership,
AIESECin Malaysia

Å Recentreport from the ChannelNewsAsia (CNA)details that Malaysia lacksat least 1.2 million
workersacrossmanufacturingsector,plantation, the constructionsectors,andmanyothersaswell.
Thisindicatesthat there is an increasingdemandfor jobs.¢ƘŀǘΩǎthe paradoxthings,at onesidewe
talk about unemploymentand at the other side, we talk about increasingjobs opportunities. Of
course,it isa part of the short-term measureto addresswhat wecall the labourshortage.

Å AsChairmanof NationalRecoveryCouncil,I haveurgedthe governmentto expeditethe recruitment
processof foreign labour.LǘΩǎnot niceto talk about this but the fact is true. We havejobs in many
areas; the dangerous,the dirty, that all stuff that manyMalaysiansfeelarenot the waytheywant to
work within. So,we haveto employa lot of foreignworkersandthe latest indication,of course,after
the economynow being open post-pandemicand things are started to change. Theboardersare
open,sobusinessmuststart.

Å But the biggest challengethat National RecoveryCouncilhas, which reflect the problem the
industriesfacing, of coursethey ŘƻƴΩǘget the job. We call the workers that they want. I give
example,for example,last few months,not just lately, last few months,I rememberwhensituational
of the pandemicCOVID-19 has improvedslightly a bit, the plantation sectoralone requiresabout
30,000workers,foreignworkers. MalaysiansŘƻƴΩǘwant to work in the plantationbecausetheywant
to work only in air conditionplantation. Wheredo we havethat in Malaysia,weŘƻƴΩǘhavethat.LǘΩǎ
hot. And30,000 is a big number. Andat the sametime, the priceof palm oil hasgoneup, shootup.
Theindustrywastelling methat they lossbillionsbecausefruit are not beingpluckedfrom the palm
treesandwhentheyŘƻƴΩǘdo that, companyloses. Losea lot of money.
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SOALAN5 JAWAPAN

Topik: Kekurangan Pekerja
dan Kehilangan Bakat (Brain
Drain)

I have two questionsfrom my
side. First questionis Malaysia
is currently facing a huge
labour shortage. On top of
that, the new generation are
not interestedin pursuingjobs
within those existing sectors
such as construction and
plantation sectors. So,how are
wegoingto tacklingthis issue?

Secondquestion is what are
the measures that could be
done to bring back young
Malaysians overseas to help
servethe country?

Penanyasoalan:
EncikSohJenShuen
Head of National Partnership,
AIESECin Malaysia

Å Andtheywant workersandwhenI askedMinisterof Healthat that time, KhairyJamaluddin,canwe
now allow for the plantation sectorto bring in workers?Theysayyes,youcanbring in workers. But
workersare not comingin. Youknowwhy?Theworkerscomein, they are especiallycomingin from
Bangladesh. Becausethe problemthat the governmentfacingwith the Bangladeshigovernmentis,
when there is a changeof governmentthere, they changethe sourcewhere workersmust come
from. Insteadof coming from this plant which were done before, they want another companyin
Bangladeshthere to supplythe workers. So,that factor has affected the bringing in of affordable
asset. Anduntil todaythat issuehasnot beenaddressed. Thatonesector.

Å Youseenow, for example,hotelsare facinga lot of problemsbecausethere are not enoughpeople
who are willing to servein the hotel. I experiencedit myselfat onehotel at Putrajayawhich I went
with my family, askingfor one bowl of LaksaPenang. It took them one hour to serveand, in that
restaurant,I wasthe onlyonewith my family andthe restarevacant. Nobodyelsethere. TheyŘƛŘƴΩǘ
comeand I askedthe waiterάbila lagi, bila lagi?άTunggutunggu, akandatang, akandatangέ. Satu
jam baru sampai. Why?Not enoughworkers. YouŎŀƴΩǘorder room service. Theysay they will not
entertainyoubecausethereis no peopleto bring the food up to your room. Youhaveto comedown.
Andwhenyoucomedown,whenyouorderyouŎŀƴΩǘget the food. Thisis reflectionhow seriousthe
problemthere.

Å Theconstructionsectorwhichstopped,practicallyduringthe PKP,andstill not movingnow,because
they ŘƻƴΩǘhave the workers. Particularly they want the Indonesianto work in the construction
sector. Theywant Bangladeshito work in the plantationsector. Sowehavethisproblem.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XIII)

SOALAN5 JAWAPAN

Topik: Kekurangan Pekerja
dan Kehilangan Bakat (Brain
Drain)

I have two questionsfrom my
side. First questionis Malaysia
is currently facing a huge
labour shortage. On top of
that, the new generation are
not interestedin pursuingjobs
within those existing sectors
such as construction and
plantation sectors. So,how are
wegoingto tacklingthis issue?

Secondquestion is what are
the measures that could be
done to bring back young
Malaysians overseas to help
servethe country?

Penanyasoalan:
EncikSohJenShuen
Head of National Partnership,
AIESECin Malaysia

Å What we havediscussedlast time is to find waysof meansto speedup the processof recruitment
becausethere is Ministry of HumanResourcemanagingit togetherwith the Immigrationunderthe
Ministry of HomeAffairs, they will have to work closely,they have to cut whatevernecessaryor
unnecessaryred tapes,speedup the process,solvethe problemat sourcecountriesto bring in the
workerssothat theycancomein assoonaspossible. So,this is issueof bureaucracy.

Å Thesecondquestion,that we needto deal with this issue- how do you resolvethis problem?Of
courseinto area of technology,into area of mechanisation. I meanin this field, of course,we have
started but ƛǘΩǎnot moving as fast as we want. Thereare someincentivesbeing given to some
companiesto moveout of beinglabour intensiveinto mechanisation, into roboticsor whatnot, but
thingsarenot movingasfast aswe want. Jadi,adabanyaklagimasalah. Tapi, kita sedaritu satudua
faktor besaryangkerajaankenacarijalanuntukselesaikanseberapacepatyangboleh.
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SOALAN6 JAWAPAN

Topik: KebajikanMahasiswa

Kedua-dua COVID-19 dan also
kemerosotan ekonomi, they
have an impact on students
because diorang terpaksa ikat
perut during their studies
becauseof kos sara hidup yang
tinggi. So, as a consequence
kesihatan mental mahasiswa
juga terjejas. Jadi soalan saya
adalah apakah yang kerajaan
sedang lakukan untuk
mengurangkan beban
mahasiswa supaya boleh
menampungkossarahidupyang
tinggi agar tidak memudaratkan
kesihatanmentalmereka?

Again, emphasison the mental
health becauseI ŘƻƴΩǘthink we
talk about it enough. Thankyou.

Penanyasoalan:
CikNadhirahRahid
PelajarPhD,UniversitiMalaya

Å Sayafikir soalanitu agak tepat. Memang antara isu yang kita tahu dihadapilah, antara masalah
mahasiswakita. Menteri Datuk Radzi, dia jagamediumand lower education. Highereducation,of
course,is anotherministry,5ŀǘƻΩNoraini, the Minister in charge. LǘΩǎabout 1.3 million studentsin
universities. So,that's quieta bignumber.

Å And we know what the problemthey facedduring the pandemic. Masalahmerekaterpaksabalik,
dihantar disediakanbassampaike rumah, lepasitu buka balik, masukbalik. Banyakmasalahyang
dihadapi oleh mereka. Dan waktu itu pun saya fikir, kita sediakanjuga peruntukan-peruntukan
tambahanuntuk meringankanbeban mahasiswayang tinggal di asramaataupun di luar asrama,
sebagaicontohlah.

Å Mungkin sekarangini tidak lagi seperti itu, tapi masalahitu masihada. Jadi,antara perkarayang
mungkin boleh dimanfaatkanialah mengaktifkansemulaMajlis PerundinganPelajarKebangsaan,
yang waktu saya dulu, saya pengerusikanMajlis itu, di mana kita minta pimpinan-pimpinan
mahasiswakemukakanapa cadangan-cadanganyangmerekafikir sesuaitentang nak menanganni
masalahkossarahidup, masalahyangmerekahadapidari segipembiayaanpembelajaranmereka,
biasiswamereka. Dulu kita ada kad prihatin siswa, sayatak tahu sekarangada lagi ke tidak. Kita
sediakanitu supayakad itu digunakanuntuk membeli buku ataupunlain-lain lagi. I hope it is still
there.

Å BiasiswaMyBrain telah disediakan. KemudianditubuhkanYayasanKebajikanMahasiswa. Ini baru.
Waktu sayadulu, kita baru lancarkan, tapi tak tahu sudahdiaktifkan, sumbanganbagaimanauntuk
membiayaikeperluanpelajar-pelajaryangmungkintidakberkemampuan.
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SOALAN6 JAWAPAN

Topik: KebajikanMahasiswa

Kedua-dua COVID-19 dan also
kemerosotan ekonomi, they
have an impact on students
because diorang terpaksa ikat
perut during their studies
becauseof kos sara hidup yang
tinggi. So, as a consequence
kesihatan mental mahasiswa
juga terjejas. Jadi soalan saya
adalah apakah yang kerajaan
sedang lakukan untuk
mengurangkan beban
mahasiswa supaya boleh
menampungkossarahidupyang
tinggi agar tidak memudaratkan
kesihatanmentalmereka?

Again, emphasison the mental
health becauseI ŘƻƴΩǘthink we
talk about it enough. Thankyou.

Penanyasoalan:
CikNadhirahRahid
PelajarPhD,UniversitiMalaya

Å Kemudian, of coursePTPTN,ada jawatankuasakhasyang telah dibentuk untuk membantu mahasiswa
dari segipinjaman, pembiyaandan sebagainya. Danmembayarbalik hutangyangnilai berbillion-billion.
Jadi, kalau majlis pelajar itu, perundinganpelajar itu diaktifkan balik, pelajar boleh bentang kepada
kerajaan.

Å Pasalwaktu itu yangduduk di situ bersamaadalahPerdanaMenteri selainmenteri yangduduk sekali.
Then,PrimeMinister take recognitionwhat the issuesandproblemyangkritikal yangbolehdibantuuntuk
diselesaikan. Mungkin tak semua tetapi sebahagian daripada masalah-masalah. Katakanlah isu
perumahansiswayang ada kaitan denganmahasiswaterpaksaduduk di luar dan macam-macamisu
berbangkit ataupun pengangkutan mahasiswa dan sebagainya. Ataupun pembiayaan sebahagian
daripadaapayangdiperlukanuntuk meningkatkanpembelajaranmereka. Ataupun the hardwareuntuk
membolehkanmerekabelajarsecaralebih itu dengankemudahaninternet dan sebagainya. Jadihal-hal
sebeginisayafikir patut bolehdilaksanakandenganbentukbantuandaripadakerajaan.

Å Tapi sayayakin tidak semuaboleh diselesaikanbegitu sahaja. So,I think apa pun sayasedar, ada juga
masalah-masalahlain. Sayadengar waktu itu zaman pandemik dulu mental health problem, stress,
pressure. Ini memerlukan mungkin mencari pakar-pakar yang boleh menolong mereka, menasihati
merekasupayamerekatidakberadadalamkeadaanyangtertekandanmenyebabkangangguanpadasoal
pembelajaranmereka.

Å So,maknalangkahsayajawab ini ringkastapi sayatahu masalahini tidak seringkasitu.LǘΩǎa long issue
that needsto be addressed. Jadilangkahyangwajar, kerapkan. Sayafikir Majlis PerundinganPelajaritu
mungkin, tak tahu berapabulansekaliDatukRadzidudukbersama-sama.LǘΩǎjust oncein sixmonths,just
somethinglike that rather than oncea year. Thatisnot enoughif youreallyareseriousin trying to resolve
andhelprelievesthe problemof studentsin universitiesbecausethere is a needto sit moreoften and find
somesolutionsto the problem. Sekian, terima kasih.
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SOALAN7 JAWAPAN

Topik: Keciciran Pelajaran dan Pencegahan
Jenayahdalambelia

Bagaimana program yang dirangka untuk
membantu pelajar-pelajar atau belia-belia
yangtercicir daripadapelajaran. Baru-baru ini,
kita melihat result SPM itu pun tidak cukup
memberangsangkandi mana ramai pelajar-
pelajar yang tidak mencapai kredit dalam
pembelajaran dan apakah program-program
yangadauntuk membantupelajar-pelajaryang
tercicir ini.

Dan ada belia yang terlibat dengan jenayah
yang cukup membimbangkan pada masa
sekarangini, di mana belia-belia pada masa
sekarangni adalahpemimpinpadanegaradan
kita lihat belia-belia sekarang ini banyak
terjerumus kepada jenayah yang cukup
membimbangkan. Perlu ada satu mekanisma
untuk menangani belia-belia yang terlibat
dengan jenayah. Seperti di negara-negara
maju, adasatusistemiaitu correctionalcentre
di manabelia-belia ini dipulihkan. Yangteribat
dalam jenayah seperti dadah, mencuri,
merompak, membunuh dan sebagainya.
Keranamemandangkannegarakita ni tak akan
melaksanakanhukumanmati, makasistemitu
perlu adadan ia perlu berjayauntuk beia-belia
seperti ini. Terimakasih.

Penanyasoalan:
En. Hamidbin Mohammad
PensyarahSeparuhMasa

Å Soalanyangpertamaitu, Menteri Pendidikanadadi sini. Patutdiayangjawab. Kalaunakjawab, kita
boleh beri mic kepadabeliau. Beliauorangyangmemangbertanggungjawablah, masalahkeciciran,
masalahpembelajaranyang tergangguwaktu pandemik, pembelajaranonline lepas itu tak ada
hardware, computer- the lost generationdisebabkanoleh keranamerekatergangguwaktu itu. So,
jadi isunyabesar, banyakmasalah. But I do hope governmentis doing somethingto resolvethe
problem, perananibu bapauntuk membantusupayaanak-anakitu tidak jauh tertinggal samaada
kelas-kelastambahan, tuisyendansebagainyamungkinbolehdipertingkatkan.

Å Sayatak tahulahadabantuan-bantuanuntuk menghidupkansemulatadika-tadikayangsekarangini
terpaksatutup kerana pengusahanyadah tak mampu nak mulakan balik semula. So, they have
serveda purpose. But, ini bukandi bawahkementerianDatukRadzi, tapi kementerian5ŀǘƻΩRina.
Welfareyangbolehmenolongsupayadia ini dapatdisediakansemuladangenerasikehadapantidak
akanlagiterganggudenganapayangyangberlakusewaktuzamanCOVID-19pandemikdulu.

Å Soal penglibatan belia ataupun keterlibatan belia dalam soal isu-isu jenayah, is recognised.
Sebahagianbesardaripadakes-kesdadah, sayatahu waktu sayadi KDNdahulu, adalahanak-anak
muda. Malangnyaanak-anakmudaMelayusendiri. Jadikita adaberbagai-bagailangkahdan inisiatif
dibuat untuk nak membantu supaya mereka ini tidak terbiar begitu. Kalau mereka itu agak
dipengaruhioleh dadah, adabeberapainstitusi kerajaandan bukankerajaan. Pengasih, antaranya,
yangtelahditubuhkanuntukmembantumemulihkanmereka.
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SOALAN7 JAWAPAN

Topik: Keciciran Pelajaran dan Pencegahan
Jenayahdalambelia

Bagaimana program yang dirangka untuk
membantu pelajar-pelajar atau belia-belia
yangtercicir daripadapelajaran. Baru-baru ini,
kita melihat result SPM itu pun tidak cukup
memberangsangkandi mana ramai pelajar-
pelajar yang tidak mencapai kredit dalam
pembelajaran dan apakah program-program
yangadauntuk membantupelajar-pelajaryang
tercicir ini.

Dan ada belia yang terlibat dengan jenayah
yang cukup membimbangkan pada masa
sekarangini, di mana belia-belia pada masa
sekarangni adalahpemimpinpadanegaradan
kita lihat belia-belia sekarang ini banyak
terjerumus kepada jenayah yang cukup
membimbangkan. Perlu ada satu mekanisma
untuk menangani belia-belia yang terlibat
dengan jenayah. Seperti di negara-negara
maju, adasatusistemiaitu correctionalcentre
di manabelia-belia ini dipulihkan. Yangteribat
dalam jenayah seperti dadah, mencuri,
merompak, membunuh dan sebagainya.
Keranamemandangkannegarakita ni tak akan
melaksanakanhukumanmati, makasistemitu
perlu adadan ia perlu berjayauntuk beia-belia
seperti ini. Terimakasih.

Penanyasoalan:
En. Hamidbin Mohammad
PensyarahSeparuhMasa

Å Tapisoalyangpentingadalahitu untuk membaikikehidupanmerekaselepasmerekasudahterjebak
dengan masalahitu. Apakahwajar dan langkahyang sesuai, baik masyarakat, ibu bapa untuk
menentukan supaya anak mereka tak terjebak dalam hal ini? Ini bukan role government.
Governmentcanfacilitate or speedup. It is the role of society. Therole of family, institusi keluarga.
Janganbiarkanbegitu sahajasupayaanakitu tidak adakawalanataupundiberikankebebasanyang
agakmelampauibatassehinggamerekaterperangkapdenganmasalah-masalahjenayah.

Å So,I think it is somethingvery serious. Sayaakui soalansaudaraitu tak mudah sayanak jawab.
Keranabilanganyang terjebak, dalam rekod-rekod polis pun ada, adalahdi kalangananak-anak
muda Melayu, sebahagianbesarnya, dan ini perlu diambil satu langkahyang serius. Sebahagian
daripadanyasudahdisediakantetapi sayatak fikir boleh dapat menyelesaikanmasalah. It is about
role of parents,the role of families,the role of societies,together. Theremust be someaggressive
movesuntuk bantu bersama-samadengankerajaanuntuk membantumenyelesaikanmasalahtadi.
Terimakasih.

Moderator: Berhubungjuga denganisu Pendidikanitu, YangBerhormatMenteri Pendidikansenantiasa
mengadakansidangmedia daripadaKementerianPendidikanuntuk memastikanpenjelasanberkenaan
situasidan juga dasar-dasarterkini KementerianPendidikansentiasadiuar-uarkankepadapihak awam.
JadiInsyaAllahandaboleh dapatkandari semasake semasaapa yangdinyatakanoleh YangBerhormat
Menteri dalamsidangmediayangsenantiasadilakukan.
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SOALAN8 JAWAPAN

Topik: Penyelidikan dan
Pembangunan

Soalan saya kepada Tan Sri,
Malaysia, kita ni adalah negara
pengaplikasi teknologi dan
bukannyapenciptateknologikerana
saya rasa dalam sektor R&D kita
sendirimasihlagi tak bergiat secara
aktif. Sebagai contoh di IFAM,
Institut yang saya intern sekarang,
we have the brain, we have the
scientist,we have the researchbut,
we are not towards
commercialising. Sebagai contoh
Antiviral COVID-19. Kita terpaksa
dibeli daripadaPfizer,iaitu Paxlovid
sedangkannegarajiran contohnyadi
Myanmar, mereka boleh cipta,
produce and supply to the nation.
So, soalan saya untuk Malaysia,
apakah langkah proaktif untuk
sektorR&Dini di Malaysia?

Penanyasoalan:
CikHannah
Pelajar Biokimia Universiti Putra
Malaysia(UPM)

Å Kitaambil perhatiankhusustentangperkaraitu. IsuR&D,into variousareasor critical important to
the country, ini bukan baru. Tetapi, sayasedar juga mungkinkalau dibandingkandenganbanyak
negara,peruntukanyangdisediakanuntuk membuatkajiandanpenyelidikandanpembangunanitu
agakmasihlagikecil.

Å Saya,waktu pergi ke New Yorksekali jumpa denganpenyelidikMalaysiayangberadadi Amerika
Syarikat. Dalampertemuansayadenganpelajar-pelajar, dia hadir bersama, dia tanya sayasoalan
macamitu juga - ά{ŀȅŀdah ada dekat sini, sayaduduk di US,di universiti sanasemuasediakan
banyakperuntukanuntuk kajian-kajian. Kalausayabalik ke Malaysia,sayadapat tak duit ituΚέJadi,
sayatidakkatayaataupuntidak.

Å Makna, sayatahu antara perkarayangmenyebabkanmerekamasihberadadi sanaialah di sana
merekaboleh teroka bidang-bidangpengkhususan, kalaubio-sainsapa semuasekaliitu, keranadi
negaraitu keranadia lebih maju ada disediakanperuntukanyang agaklebih besar. Dia tak kira
daripadaluar negara,daripadanegaratheygivethis fund for this fund, for this personto pursuituntil
to the veryend. Bukansahajamenyelidiktetapi menghasildanakhirnyamemasarkan, komersialkan.

Å Dandisebut tadi di Malaysiaini patutnyabegitu. Tapisayatahu juga,sayapegangbanyakjawatan
Menteri dulu. Menteri Pertanian, MARDIbuat researchbanyak. Tetapi it stop there, it ŘƻŜǎƴΩǘgo
beyondto commercialiseit. Kalautanyabalikkenapa?Peruntukantak cukup.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XIX)

SOALAN8 JAWAPAN

Topik: Penyelidikan dan
Pembangunan

Soalan saya kepada Tan Sri,
Malaysia, kita ni adalah negara
pengaplikasi teknologi dan
bukannyapenciptateknologikerana
saya rasa dalam sektor R&D kita
sendirimasihlagi tak bergiat secara
aktif. Sebagai contoh di IFAM,
Institut yang saya intern sekarang,
we have the brain, we have the
scientist,we have the researchbut,
we are not towards
commercialising. Sebagai contoh
Antiviral COVID-19. Kita terpaksa
dibeli daripadaPfizer,iaitu Paxlovid
sedangkannegarajiran contohnyadi
Myanmar, mereka boleh cipta,
produce and supply to the nation.
So, soalan saya untuk Malaysia,
apakah langkah proaktif untuk
sektorR&Dini di Malaysia?

Penanyasoalan:
CikHannah
Pelajar Biokimia Universiti Putra
Malaysia(UPM)

Å Tapi bagi saya kalau dah penyelidikanitu, maka usaha yang dibawa oleh penyelidik itu boleh
dilanjutkan. Kalauadapenajayangbersediauntuk mengambilalih itu, kalaudia kata adaapayang
dipanggil itu, pattern right ataupun sebaginyaboleh dikongsikansupayatidaklah ambil percuma
sahajatetapi dibenarkanuntuk pihak yangada modal untuk menerokalebih lanjut. Menghasilkan
produkitu dankalauadanilaipasaran, dibuatsecarakomersial.

Å Thisis somethingwhichhavebeenmentionedin the questionjust now, indicativeof the fact that we
havenot donemuchthan what we shouldbe doing. Sayatak boleh nak jawabkeranasayatak ada
kedudukandalamkerajaan, kalauada sebagaiPerdanaMenteri sayakata esoksayaakanbuatlah
apayangsayacadangitu. Itupun nanti tanyaMenteri Kewangan, Menteri Kewangankatabagustapi
duit tak ada, kita tahulahdalamkabinetbiasabincangsoal-soalsebegitu

Å But it is true. Kalaupun tak meliputi semuabidang, takkankita nakbuat semuaperkara?Kitatak fikir
begitu. Tapi katalah pengeluaranvaksin, I think this has moved quite advance now. I think,
KementerianKesihatanmenerusiIMR, if LΩƳnot mistaken,hasnow movequite well. Kemungkinan
akan menghasilkanpengeluaranvaksin. Apa yang sayatahulah, yang sayadengar sebelumsaya
berhentidulu. Dansayaharapdiaakansampaike satutahapdi manasudahdibuatujianklinikaldan
kalauterbukti diamemangbagus, patut bolehdikomersialkan.

Å So,ada perkara-perkara tertentu, which you can be selective. YouŎŀƴΩǘdo all. In what area of
important to the country,you givethat aspriority first, so that whateverlimited recourseyou have,
youcanusethat onlyfor that purpose. Sampailahdapatdihasilkan.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XX)

SOALAN8 JAWAPAN

Topik: Penyelidikan dan
Pembangunan

Soalan saya kepada Tan Sri,
Malaysia, kita ni adalah negara
pengaplikasi teknologi dan
bukannyapenciptateknologikerana
saya rasa dalam sektor R&D kita
sendirimasihlagi tak bergiat secara
aktif. Sebagai contoh di IFAM,
Institut yang saya intern sekarang,
we have the brain, we have the
scientist,we have the researchbut,
we are not towards
commercialising. Sebagai contoh
Antiviral COVID-19. Kita terpaksa
dibeli daripadaPfizer,iaitu Paxlovid
sedangkannegarajiran contohnyadi
Myanmar, mereka boleh cipta,
produce and supply to the nation.
So, soalan saya untuk Malaysia,
apakah langkah proaktif untuk
sektorR&Dini di Malaysia?

Penanyasoalan:
CikHannah
Pelajar Biokimia Universiti Putra
Malaysia(UPM)

Å Macamdalamsektor petanian, sayakatakanMARDIbuat research,macam-macamresearch. Saya
tahu tapi bila diteliti balik, dia tak boleh pursuebeyondthat. Satu,bajet untuk researchterhad.
Kedua, kalaunak commercialisepun ada institusi dan agensikerajaanyangtak mampu nak pergi
sampaiperingkatitu.

Å Tetapi sewajarnyadia tawarkan, kalau sesiapanak ambil alih, dengantak dikenakanroyalti yang
tidak terlalu tinggi, maka orang yang nak mengambilalih itu boleh teruskanlahsampaidia dah
menjual, memasardapatkeuntungan, bolehlahorangkatasharehasilkeuntunganitu denganpihak-
pihakyangmembuatkajiandanpenyelidikantadi. Itu sedikitpandangansaya.

Moderator: Cuma Tan Sri mungkin penambahan, disebabkandi dewan ini kebanyakannyaadalah
golonganbelia profesionaljadi ini mungkinmeliputi soalanmerekajuga. Digambarkanpeluangdan juga
ruang untuk penambahbaikkandan juga career improvementdi Malaysiaini agak stagnant ataupun
terhenti. Contohisuyangpalingdekat, gaji seorangjurutera masihlagidi bawahRM2,500. Adajugagaji
seorangpembantuammasihlagidi bawahRM2,000, di beberapatempat di tanahair. Malahisutentang
pengambilandoktor-doktor kontrak, hatta kontrak yangbanyakberlakudan sebagainyamembukamata
kita bahawasanya, bidang pekerjaanprofessionaljuga berisiko untuk menghadapisatu masalahyang
semakinmeruncingpadaketikaini TanSri.

Å Ya, itu debat yang agak masih berterusandalam kerajaandan luar kerajaan. Kenapagaji kalau
kategori profesionaldisebut itu, berbandingdengangaji yang samajuga di luar negaraitu jauh
bezanya. Sampaikita sekarangberbincangminimumwagesalarykan, yangkata RM 1,500. Banyak
orangkatamasihrendah. Sewajarnyapatut lebih tinggi. Tapibiasakalaunakbuat begitu, diakajikan,
dikaitkandengansoalproduktiviti.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XXI)

SOALAN8 JAWAPAN

Topik: Penyelidikan dan
Pembangunan

Soalan saya kepada Tan Sri,
Malaysia, kita ni adalah negara
pengaplikasi teknologi dan
bukannyapenciptateknologikerana
saya rasa dalam sektor R&D kita
sendirimasihlagi tak bergiat secara
aktif. Sebagai contoh di IFAM,
Institut yang saya intern sekarang,
we have the brain, we have the
scientist,we have the researchbut,
we are not towards
commercialising. Sebagai contoh
Antiviral COVID-19. Kita terpaksa
dibeli daripadaPfizer,iaitu Paxlovid
sedangkannegarajiran contohnyadi
Myanmar, mereka boleh cipta,
produce and supply to the nation.
So, soalan saya untuk Malaysia,
apakah langkah proaktif untuk
sektorR&Dini di Malaysia?

Penanyasoalan:
CikHannah
Pelajar Biokimia Universiti Putra
Malaysia(UPM)

Å Sayatidak katabahawapekerjaMalaysiaproduktivitinyarendah. Tapi, adakahdia setaraataumasih
adaruanguntuk ditingkatkanlagi?Tahapapa, apaorangkatadayapengeluarantadi yanglebihmaju
dansebagainya.

Å Atau yangkeduanya, mungkinstructural over year it has beenlike that. And to havea structural
reform in the whole system,penggajianataupunekonomidan sebagainyaitu, itu akanmelibatkan
banyakperkara. Yangini, sayatak kata mudahsangat. Canyou changeit so that an engineerwill
start say from RM 3,000 or RM 4,000? Who is going to pay to engineerRM 3,000 to RM 4,000,
katakanlahyangsekarangni hanyaRM2,500dansebagainya, ialahindustriataupungovernment.

Å Dalambanyakhal sepatutnyakerajaanlead,sayatahu debat-debatluar, kerajaanmusttake the lead
first. But kerajaanpun adaketerbatasanto take the lead so that you suddenlymoveup the salary.
Pasaldia punyakesanpenggandaandaripadakenaikantu besarsekali. Bukansahajadalamsektor
awamtetapi jugadi sektorswastajugaterkesan.

Å Themomentgovernmentmoveup probablyprivatesectorbeableto movehigherthan that? But, ini
isubesar, sayatak bolehjawabpendekperkaraitu pasalbanyakperkaraperlu diteliti dansalahsatu
daripadaperkarayangmungkinharusditeliti, ialah soal the structural reform. That is necessaryto
makethat changehappen, andthat changewill thencontributeto, orangkata, increasingthe higher
incometo the respectiveworkers.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XXII)

SOALAN9 JAWAPAN

Topik: KeterangkumanWilayah

Tan Sri pernah sebut, ΨLeaveno one
behindΩ. Satu slogan yang YB Tan Sri
pernah sebutlah. Yang mana antara
satu fokus di bawah matlamat
pembangunanmampan, Sustainability
Development Goals. Kalau kita lihat
laporan SDG2022, Malaysiadi ranking
72 out of 163. Di mana di peringkat
institusi pendidikan tinggi pula, SDG
juga memainkan peranan penting di
dalamranking. Tapidespiteall ranking,
kita couldleaveit aside.

Secararealitinya di negara kita, kita
dapat lihat terdapat masihada jurang,
terdapat masih ada gap di mana
terdapat golongan-golongan yang
masih tercicir seperti pendidikanasas,
sumber air bersih dan yang terkini
adalah climate crisis. Dan bagaimana
TanSridapatmelihatsebagaiPengerusi
Majlis Pemulihan Negara untuk
membantu golongan-golongan ini
menjelangtahun 2030.

Penanyasoalan:
EncikAffanNasruddin
PegawaiPenyelidik, UniversitiMalaya

Å Ya, perkataanΨbƻone is left ōŜƘƛƴŘΩitu sayagunakanbut I meanit. Pasaldi waktu pandemikdulu
tidak ada terkecuali sama ada dari segi apa peringkat umur ataupun bangsaataupun di mana
mereka berada becausesemuanyaterkesan. Bila semua terkesan, takkan saya nak membantu,
waktu sayajadi PerdanaMenteri, hanyapadakumpulanni sahaja. AtaupunMelayu dulu, Cinatak
apalah, biardiamatilah, katalah, mintamaafcakapsebegitu.

Å No! Sustain!Semuaorangmestidiberikanlayananyangadil dansaksama. Semuaorangberhadapan
dengan masalahyang besar. Jadi, waktu itu apa yang saya tekankan ialah supayaada bahan
makanandi atasmeja. Theremustbefoodon the table. Remember?

Å Padawaktu itu orangbekerja, berniagadapatduit bolehlahmenyarakeluarga. Tapibila dahPKPtak
boleh meniaga. PakCikSalleh,KakKiah,apa semuasekali, theyŎŀƴΩǘdo business. Jadi,tidak ada
income. Jadi,yangterpaksamembantutidak lain adalahkerajaan. Neverin the historyof a country
like Malaysia,we spent530 billion. More than half a trillion ringgit. What for? To help peopleto
makesuretheycansurvive.

Å Satu,dia tak dihinggapiCOVID-19. Yangkedua, kalaudiahidup, diamasihadamakanandi atasmeja.
AndI think to a largestextend,we succeedin doingso. Adalahyangmeninggalbeberaparibu orang
tapi majoriti survived. Apalagi bila dapat pengeluaranvaksin, kita tetapkansetiapwargaMalaysia,
tak kirasiapa, umurberapamestidiberikanvaksinasi.

Å Alhamdulillah,we have archived nearly 100 percent of that. Tetapi pokoknya, kesan daripada
masalahpandemik, jurang makin membesar. Yangkaya tak nak kata dia kayasangattetapi yang
miskin masihbertambahmiskin. Yangtidak miskin jatuh miskin. Thisis situation today. If you go
backto the kampungwhatnot youcanseesituationlikethat happening.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XXIII)

SOALAN9 JAWAPAN

Topik: KeterangkumanWilayah

Tan Sri pernah sebut, άLeaveno one
behindέ. Satu slogan yang YB Tan Sri
pernah sebutlah. Yang mana antara
satu fokus di bawah matlamat
pembangunanmampan, Sustainability
Development Goals. Kalau kita lihat
laporan SDG2022, Malaysiadi ranking
72 out of 163. Di mana di peringkat
institusi pendidikan tinggi pula, SDG
juga memainkan peranan penting di
dalamranking. Tapidespiteall ranking,
kita couldleaveit aside.

Secararealitinya di negara kita, kita
dapat lihat terdapat masihada jurang,
terdapat masih ada gap di mana
terdapat golongan-golongan yang
masih tercicir seperti pendidikanasas,
sumber air bersih dan yang terkini
adalah climate crisis. Dan bagaimana
TanSridapatmelihatsebagaiPengerusi
Majlis Pemulihan Negara untuk
membantu golongan-golongan ini
menjelangtahun 2030.

Penanyasoalan:
EncikAffanNasruddin
PegawaiPenyelidik, UniversitiMalaya

Å Dahbagidahratusribu bakulmakanan. If youcanremember, kotak. Literallykotakyangkita hantar
dalamitu ada, berastepung, gula,minyakmakanapasemuasekali. Kita dah hantar dah. Nilai tak
tahu berapa ratus billion. Kita letak billion. Sebahagiannyaoleh pihak KementerianWanita dan
Keluarga, sebahagiannyaolehbadan-badanbukankerajaan.

Å Tapi, what happentoday? Barangitu dah tak adalagi. And they are not havinga good job, dia tak
ada income. So,maknanyamesti ada langkahberterusan. Tapi, kerajaanpun ada keterbatasan,
bukan? WeŘƻƴΩǘhave the moneyall the time that we can print and give moneyto people. But,
macamsekarangini pun yang kita hadapi masalahhargamelambungnaik, banyakhargabarang
meningkat naik. Pendapatankita sama. Berapa ratus ribu kotak lagi yang kita boleh mampu
keluarkandansediakan?

Å Sayasebutkanni bukankeranaapa, tak katakita menafikantapi the reality of thingsbecoming. Jadi,
jurangekonomidan sosialmakinmembesar. Kalaunak cakapjurang infrastuktur di bandardan di
luar bandar,kalaumasukSabahdanSarawak,lagimembesar. Jadi,itu adalahsatudaripadaitu. Jadi,
sebabitu sayalihat satuTVseries. Rupa-rupanyaChina. Sayalihat yangdalamgambaritu ialahdia
pakaipakaiantribe tapi di belakangitu ada gambarlebuh raya, sebelahtribe itu ada kereta. Apa
maksudnya? HowChina,in not too longa periodtime, wereable to reducea numberof peoplewho
are poor? Theymanage it. Among other things is investing into infrastructure. Bayangkankalau
semua kawasan-kawasan kampung, dihubung salinghubungkan, macam termasuk Sabah dan
Sarawak,denganjalan-jalan, lebuh raya, hasil pengeluarankampungboleh dipasarkanke bandar.
Yangmemasarkanitu ialahpetani, diaakandapatpendapatanyanglebih.
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10. TRANSKRIP SESI DIALOG (XXIV)

SOALAN9 JAWAPAN

Topik: KeterangkumanWilayah

Tan Sri pernah sebut, άLeaveno one
behindέ. Satu slogan yang YB Tan Sri
pernah sebutlah. Yang mana antara
satu fokus di bawah matlamat
pembangunanmampan, Sustainability
Development Goals. Kalau kita lihat
laporan SDG2022, Malaysiadi ranking
72 out of 163. Di mana di peringkat
institusi pendidikan tinggi pula, SDG
juga memainkan peranan penting di
dalamranking. Tapidespiteall ranking,
kita couldleaveit aside.

Secararealitinya di negara kita, kita
dapat lihat terdapat masihada jurang,
terdapat masih ada gap di mana
terdapat golongan-golongan yang
masih tercicir seperti pendidikanasas,
sumber air bersih dan yang terkini
adalah climate crisis. Dan bagaimana
TanSridapatmelihatsebagaiPengerusi
Majlis Pemulihan Negara untuk
membantu golongan-golongan ini
menjelangtahun 2030.

Penanyasoalan:
EncikAffanNasruddin
PegawaiPenyelidik, UniversitiMalaya

Å So,maksudsayaitu, it is important to emphasisethat we haveenoughinfrastructureto speedup the
processand development. But infrastructureneedsmoney. KatakanlahPan-Borneo di Sabahdan
Sarawakmemerlukanwangberbillionringgituntuk menyelesaikanmasalahitu. Butat leastwe start
doing it. Dan kalau di situ sudah ada satu jajaran lebuh raya yang besar disambungkandengan
kampung-kampung ke pedalaman, jadi, kemudahan itu akan mempercepatkan proses
pembangunan.

Å Theother thing, of courseit not just physicalinfrastructure,its digital infrastructure. Thestoryabout
thisgirl haveclimbupa tree for her to beableto prepareherselffor examandI met herwhenI when
downto Sabahor Sarawak. Beberapatahunyanglepas, mula-mulakita hadapimasalah.

Å Sekarangni kita tekankansoalpentingnyainfrastrukturdigital,kita lancarkanMy Digital,dasar-dasar
pendigitalannegara. KitabentukDNB,DigitalNationalBerhadsupayakita roll out the 5G. Theyhave
started rolling out but, I hopethey will speedup the processof digitalization. JENDELA,peruntukan
berbillion-billionyangkita belanjakan.

Å So,yangini antara lainlah. Kemudiankalaukita nak pantau lagi kesannya, kesansoal kemiskinan
sayasebut. Sayadiberitahu sesetengahagensidan kementerianada unit khasuntuk menangani
masalahkemiskinan, masalahperumahan, masalahkemudahankesihatandi luar bandar. So,there
aremultipleof issuesandproblemthat needto beaddressedsupayamaksudsayatadiΨƴƻoneis left
ōŜƘƛƴŘΩin realitymemangbegitulah.

Å Dan ini memerlukankomitmen kerajaanpimpinanyangada sekarang. Bukansetakatmeneruskan
dasaryangsayamulakantapi melaksanakanlebihbanyaklagidi masa-masaakandatang.
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11. SENARAI KEHADIRAN (I)
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11. SENARAI KEHADIRAN (II)
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11. SENARAI KEHADIRAN (III)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (I)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (II)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (III)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (IV)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (V)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (VI)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (VII)
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12. GAMBAR SEMASA PROGRAM (VIII)



61

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

13. MASA DALAM MEDIA (I)

Sumber: SinarHarian, 21 Jun 2022
https://www.sinarharian.com.my/article/208072/BERITA/Belia-mampu-jadi-
penggerak-utama-digitalisasi-Muhyiddin

Sumber: satuberita.my, 21 Jun 2022
https://satuberita.my/index.php/2022/06/21/belia-tunjang-pemulihan-
negara-muhyiddin/
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13. MASA DALAM MEDIA (II)

Sumber: Astro Awani, 21 Jun 2022
https://www.youtube.com/watch?v=oYC7vWGPrQc



63

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

13. MASA DALAM MEDIA (III)

Sumber: Agenda Daily, 21 Jun 2022
https://www.agendadaily.com/isu-semasa/belia-penggerak-utama-era-
digitalisasi-kata-muhyiddin/

Sumber: The Sun Daily, 21 Jun 2022
https://www.thesundaily.my/local/youths-key-driver-
of-digital-era-muhyiddin-MC9361529
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13. MASA DALAM MEDIA (III)

Sumber: BERNAMA, 22 Jun 2022
https://www.bernama.com/en/news.php?id=2093371
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14. HEBAHAN MEDIA SOSIAL DAN PUBLISITI (I)
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14. HEBAHAN MEDIA SOSIAL DAN PUBLISITI (II)
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14. HEBAHAN MEDIA SOSIAL DAN PUBLISITI (III)
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14. HEBAHAN MEDIA SOSIAL DAN PUBLISITI (IV)



69

INSTITUT MASA DEPAN MALAYSIA

14. HEBAHAN MEDIA SOSIAL DAN PUBLISITI (V)


